
Discurs de Paco Ramon arran del premi Òmnium Cultural al compromís cultural , llegit per 
Elena Ramon. 09/09/2014. 

Bona nit a tothom, 
 
En primer lloc voldria agrair a Òmnium Cultural aquest reconeixement. Tot i així, 
hi ha molts professionals de l’ensenyament que treballen  fent una tasca 
extraordinària  que mereixen tant o més que jo un agraïment públic, i que no 
rebran mai una distinció pel  fet que la seva feina no és tan visible com algunes 
altres. 
 
El premi que avui em lliureu el recullo amb orgull, en nom de totes aquestes 
persones i especialment en nom de tots els companys amb els quals he format 
equip al llarg d’aquests anys, tant a l’escola com al Centre de Recursos i també al 
Grup de Mestres, sense les quals, cap tipus de tasca rellevant hauria estat possible. 
 
Fa més de cinquanta anys, la llengua i la cultura catalanes gaudien de molt poca 
atenció a l’escola, especialment a la pública. No hi havia llibres de text oficials i el 
material de suport que oferien les editorials era pràcticament inexistent. Imaginar 
aquest escenari en aules atapeïdes d’infants de diferents edats i sense cap tipus de 
suport per part de l’Administració, avui en dia es fa difícil.  
 
Tot i les dificultats, molts mestres, pel seu compte i esforç, van iniciar alguns 
estudis de llengua catalana per obtenir títols oficials, un d’ells el de Mestre de 
Català que la Universitat de Barcelona atorgava en aquells anys. 
 
El grup de mestres, organitzador de l’escola d’estiu i de moltes altres activitats de 
formació del professorat , té , des dels seus inicis un estret lligam amb Òmnium 
Cultural de l’Anoia. De fet, les primeres escoles d’estiu de l’Anoia, varen ser 
realitzades pel ”Grup de Mestres d’Òmnium Cultural”. 
 
Poc després es va crear el Centre de Recursos que es va sumar a la tasca de suport 
a l’escola i als ensenyants. De la seva implicació a l’ensenyament a l’Anoia tots en 
podem donar testimoni. 
 
Afortunadament, han canviat molt els temps pel que fa a l’ensenyament a les aules 
i al tractament que es fa de la Llengua Catalana, però també, sabem tots, a quins 
nous perills s’enfronta l’escola. 
 
Cal, per tot això, fer una nova reflexió individual i també com a col·lectiu 
professional, sobre quin ha de ser el nostre compromís a les aules i al teixit social, 
per fer valdre els ideals educatius, de cultura i de societat que volem. Segur que en 
aquest camí hi trobarem aliats que ens ajudaran en la tasca de mantenir l’escola 
com a centre de formació d’homes i dones lliures i solidaris i amants del nostre 
país. 
 
Finalment, voldria encoratjar Òmnium Cultural perquè continuï donant suport al 
desenvolupament de la llengua i cultura catalanes, llengua i cultura que són els 
nostres trets d’identitat. 
 
Moltes gràcies i bona Diada. 


